

AWARD CITATION

1.	Surname, name and middle name	REVUNENKOV GRIGORY VASILIEVICH
2.	Rank	Mj. General
3.	Position and unit	Commander of 186 rifle division.
		is recommended for order
4.	Birth year	1899
5.	Nationality	Russian
6.	Party membership	None party member VKP(b) member since 194
7.	Participation in the civil war and later in defence of USSR, in Patriotic war	In Patriotic war on
8.	Wounds and contusions	None sever wound
9.	In Red Army service since	Since 19-05-1942
10.	Drafted by which induction station	Shakhtinsk district military commissariat, Rostov region.
11.	Previous awards	None
12.	Awardee's and his family permanent home address	<i>intentionally obscured</i>

I. Brief and specific description of the personal feat or merits

Comrade REVUNENKOV proved himself as a brave and fearless division commander in the period of the combat operations from 15.09.1943 till 02.12.1943.

Overcoming stubborn enemy resistance, the troops of 186 rifle division force crossed the river Oleshnya and, employing bold decisive pincer manoeuvre on 15.09.1943, captured from the north and south directions a large enemy stronghold in the village Dyadkovo, eliminating over 100 enemy troops in this settlement and capturing extensive enemy materiel.

On 30 September 1943, the troops of 186 rifle division captured a large enemy stronghold in the village Pil'nya, defeating in the process the German 134 Infantry Division, which left behind on the battlefield over 50 dead troops and combat vehicles.

Pursuing the retreating enemy to the area of Starinka - Dvorovaya - Yelnya, the division knocked out enemy blocking detachments and cut off the retreat routs towards the settlement Propoisk. By the end of 01.10.1943, the division captured a large enemy stronghold in Yelnya, defeating 424 Infantry Regiment of the German 129 Infantry Division.

As the result of a well organised and sudden thrust, the troops of 186 rifle division force crossed the river Sozh near the settlement Rudnya on 15.10.1943. They captured and held a bridgehead, eliminating in the process over 300 enemy troops. The division broke through the strong enemy defences on the western river bank of the river Pronya, seized and held a tactically important bridgehead.

During 23.11.1943 - 02.12.1943, as the result of efficient leadership and good coordination between the infantry and artillery troops, the troops of 186 rifle division successfully broke through the intermediate enemy defence line, defeated German 50 separate sapper battalion and captured this enemy battalion Commander - Cpt. Vogel.

As the result of the persistent and intensive fighting near the settlement Novie Zhuravichi, the troops of 186 rifle division successfully broke through the intermediate enemy defence line and were the first to clear off the left Dnieper bank of the enemy troops in the sector Novie Zhuravichi, Volosovichi, Starij Dovsk, Siporovskya Sloboda.

Often risking his life and acting under enemy artillery-mortar and automatic-rifle fire, comrade REVUNENKOV was present among his fighting formations, helped by effective directives, and inspired his troops by personal example of courage to fulfil all the combat objectives assigned by the army command.

He deserves state award order "KUTUZOV II CLASS".

23 December 1943



Commander of 41 rifle corps

Captain *signature* /URBANOVICH/

Conclusion of Army Military Council

He deserves order "KUTUZOV II CLASS"

Commander of 3 army
Gu. Lt. General *signature* /GORBATOV/
26 December 1943



Military council member of 3 army
Mj. General *signature* /KONNOV/

Conclusion of Front Military Council

He deserves order "KUTUZOV II CLASS"

Front commander
General *signature* /ROKOSSOVSKY/
13 January 1944

Front military council member
Lt. General *signature* /TELEGIN/

IV. Conclusion of the Front Military Council

В.Н. 15000
25.12.43 г.

Все графы ~~заполнить~~ полностью

НАГРАДНОЙ ЛИСТ.

В.Н. 02409
31.1.44.

1. Фамилия, имя и отчество - РЕВУНЕНКОВ Григорий Васильевич
2. Звание - ГЕНЕРАЛ-МАЙОР
3. Должность, часть - КОМАНДИР 186 СРЕЛКОВОЙ ДИВИЗИИ.

Представляется к

4. Год рождения - 1899 г.
5. Национальность - РУССКИЙ
6. Член ВКП/б/ с 1928 года.

7. Участие в гражданской войне, последующих боевых действиях по защите СССР и Отечественной войне / где, когда / - В БОРЬБЕ ПРОТИВ БЕЛОШИШКОВ в 1939 - 1940 г., в Отечественной войне - с июля 1941 г.
8. Имеет ли ранения и контузы в Отечественной войне - НЕ ИМЕЕТ.
9. С какого времени в Красной Армии - с 1918 г.
10. Каким РКВ призван - КАДРОВЫЙ.
11. Чем ранее награжден / за какие отличия / - орденом "Красное Знамя" 19.9.43 г. / Указом Президиума Верхов. Совета /, орденом "Красное Знамя" и орденом "Отечественная война 1 степени" в 1943 г.
12. Постоянный домашний адрес представляемого к награждению и адрес его семьи. -

КРАТКОЕ, КОНКРЕТНОЕ ИЗЛОЖЕНИЕ ЛИЧНОГО БОЕВОГО ПОДВИГА ИЛИ ЗАСЛУГ.

В период боев с 15.9.43 г. по 2.12.43 г. тов. РЕВУНЕНКОВ показал себя бесстрашным и мужественным командиром соединения. Части 186 СД, преодолевая сильное сопротивление противника, форсировали р. Олешня и 15.9.43 г. удачным и смелым маневром с севера и юга заняли сильный укрепленный узел обороны противника - г. ДЯДЬКОВО, уничтожив при этом в городе более сотни солдат и офицеров противника и захватив большие трофеи.

30 сентября части 186 СД смелыми действиями овладели сильным опорным пунктом противника - ПИДБИЯ, разгромив при этом подразделения 134 пд. Противник оставил на поле боя более 50 солдат и офицеров и боевую технику.

Преследуя отходящего противника на рубеже СТАРИНКА-ДВОРОВАЯ-ЕЛЬНЯ, дивизия разбила арьергарды противника, отрезав пути его отхода на ПРОПОЙСК и к исходу 1.10.43 г. овладела сильно укрепленным районом ЕЛЬНЯ, разгромив при этом 424 пд 129 пд противника.

В результате организованного и внезапного удара части дивизии 15 октября 1943 г. форсировали р. Сожь в районе РУДИЯ, захватили и удержали плацдарм, уничтожив при этом более 300 солдат и офицеров противника; прорвали сильно укрепленную оборонительную полосу противника на западном берегу р. ПРОМЯ и удержали важный в тактико-оперативном отношении плацдарм.

В результате умелого руководства и хорошей организации взаимодействия пехоты с артиллерией части 186 СД с 23.11.43 г. по 2.12.43 г. успешно прорвали промежуточный оборонительный рубеж противника, разгромили 50 отдельный саперный батальон противника, захватив в плен командира этого батальона - капитана немецкой армии Фогель.

В результате упорных и ожесточенных боев в районе Нов.Журавичи частя 186 СД прорвали промежуточный оборонительный рубеж противника и первыми очистили левый берег р.Днепр на участке иск.ШАПЧИЦЫ-КРУПЛЯ, заняв крупные населенные пункты НОВ.ЖУРАВИЧИ, ВОЛОСОВИЧИ, СТАР.ДОВСЬК, СИПОРОВСЬКА СЛОБОДА.

Под артиллерийско-минометным и ружейно-пулеметным огнем противника, часто рискуя жизнью, тов.РЕВУНЕНКОВ в течение этих боев находился в боевых порядках своих частей и личным примером, указаниями, направлял и воодушевлял бойцов и офицеров своего соединения на образцовое выполнение боевых заданий командования корпуса и армии.

Постановил высшей властью награды орденом "КУТУЗОВА II СТЕПЕНИ".



КОМАНДИР 41 СТР. КОРПУСА
ГЕНЕРАЛ-МАЙОР

М. Урбанович /УРБАНОВИЧ/

"26" декабря 1943 г.

ЗАКЛЮЧЕНИЕ ВОЕННОГО СОВЕТА АРМИИ

Достоин Правительственной награды
орденом Кутузова II ст.



Командующий 3 Армией
Гвардии *Генерал-лейтенант*
Горбачев

Член Военного Совета 3 Армии
Генерал-майор
Коннов

"26" декабря 1943 г.

И. Радичев

ЗАКЛЮЧЕНИЕ ВОЕННОГО СОВЕТА ФРОНТА /округа/.

Достоин награждения орденом КУТУЗОВА ВТОРОЙ СТЕПЕНИ

Командующий войсками
Генерал армии *Рокоссовский*
"13" января 1944 г.

Член Военного Совета
Генерал-лейтенант
Телегин

"13" января 1944 г.